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V roce 2002 po ustavení Kulturního výboru tehdejším
zastupitelstvem obce jsme se rozhodli po dlouhých
letech navázat na pořádání poutí s kolotoči a hou-
pačkami, které se tu až do devadesátých let minulého
století konaly. Tímto jsme ale skončit nechtěli. Naše
představa byla spojit pouť s kulturním vystoupením
na pódiu. Taková malá líbeznická obdoba známého
Mělnického vinobraní. O druhém víkendu v září bylo
vždy v Líbeznicích posvícení, kdy nejedna hospodyně
pekla a dodnes peče posvícenské koláče, a tak jsme
se rozhodli spojit zamýšlenou akci s tímto svátkem. 

První Líbeznické posvícení se konalo hned ná-
sledující rok 2003 na Mírovém náměstí před Diva-
dlem kouzel a možná si ještě někdo vzpomene,
jaké bylo. Na pódiu z palet překrytých kobercem
a střechou z lešenářských trubek zakrytých plach-
tou a kulturním programem s Pavlem Kožíškem,
hudebními formacemi Jazz Death a Žembery Family
nebo skupinou historického šermu Escargots s oh-
ňovou show. Nesmím zapomenout ani na kulturní
vystoupení dětí ze základní a mateřské školy či sou-
těže pro děti pořádané místními skauty, které byly
neodmyslitelnou součástí posvícení až do roku
2010. Ale i tak přišlo nečekaně velké množství ná -
vštěvníků, což nás do budoucna hodně motivovalo.
Velkou pomocí nám tehdy byli také líbezničtí ba-
ráčníci a zahrádkáři, kteří jsou s Líbeznickým posví-
cením spojeni dodnes.  

Velkým impulsem pro nás bylo posvícení v roce
2004, které se díky iniciativě Pavla Kožíška podařilo
spolupořádat s rádiem Blaník, které kromě pravi-
delných vstupů do vysílání dovezlo známé osob-
nosti jako Jaroslava Uhlíře nebo Pavla Bobka. Od
tohoto okamžiku jsme věděli, že v dalších letech
musíme jít tímto směrem, na každém posvícení mi-
nimálně jedna populární známá osobnost a bohatý
kulturní program, obohacený například také o vý-
stavu výtvarných děl žáků základní školy a výpěstků
ze zahrad zdejších zahrádkářů. Další roky jsme si
předsevzali tuto akci rozvíjet a z původního snu ve
stylu malého Mělnického vinobraní se postupem 
let stala skutečnost. V letech 2009–2012 tato akce
probíhala dokonce na dvou pódiích. Dnes je již ne-
myslitelné, že by se posvícení uskutečnilo bez me-
diálně známých osobností ze světa kultury či bez
pouťových atrakcí. Myslím, že stojí za to připome-
nout, koho jsme za těch jednadvacet let v Líbezni-
cích přivítali. Namátkou třeba Stanislava Hložka,
Petru Janů, Heidi Janků, Maxim Turbulenc, Romana
Vojtka, Jakuba Smolíka, Helenu Zeťovou, Petra
Muka, Janka Ledeckého, Banjo Band Ivana Mládka,
Marka Ztraceného, Jaroslava Uhlíře, Dalibora Jan-
du, Michala Prokopa, Blue Effect, Báru Poláko-
vou, Dashu, Olgu Lounovou, Katarínu Knechtovou, 

TÉMA MĚSÍCE

LÍBEZNICKÉ POSVÍCENÍ 
JE SYMBOLICKOU TEČKOU ZA LÉTEM

Jistě se mnou budete souhlasit, že Líbeznické posvícení je bezesporu největší obecní akcí. Za těch
jednadvacet let, co ji Kulturní výbor obce pořádá, se stala neodmyslitelnou součástí kulturního
života v Líbeznicích a leckomu přijde, že tomu tak bylo odjakživa. Jak to tedy celé je?

SLOVO STAROSTY

Pokračování na straně 3

Milí sousedé,

čas opravdu rychle letí a my se blížíme ke konci le-
tošního roku. A i když listopad a prosinec, zejména
kvůli nedostatku světla, nepatří k mým oblíbeným
měsícům, věřím, že i díky spolkovým a obecním
akcím si tyto měsíce společně užijeme.

S nedostatkem světla souvisí i jeden konkrétní
projekt v naší obci. Jde o vybudování veřejného
osvětlení v části Mratínky od čistírny odpadních vod
po konec budoucí zástavby na úrovni stávajícího
ovocného sadu. Návrh na osvětlení tohoto úseku
padl v loňském roce na zastupitelstvu obce. Násle-
dovala příprava projektu a nyní realizace. Mratínku
osvětlí celkem devět stožárů LED svítidel. Venčení
pejsků a vycházky tak budou bezpečnější právě
v podzimních a zimních měsících. Stejným způso-
bem bychom chtěli postupovat při osvětlení chod-
níku od líbeznické školy do Měšic, kdy začneme
pracovat na projektu, abychom jej mohli v příštím
roce zrealizovat. Současně obec Bašť řeší osvětlení
cyklostezky z Líbeznic do Baště.

Před téměř třemi lety jsme s naší obecní archi-
tektkou Zuzanou Freiheit připravili projekt revitali-
zace veřejného prostranství u bytových domů mezi
ulicemi Měšická a Na Mýtě. Bytové domy a zahrádky
jsou v soukromém vlastnictví, ale pozemek mezi by-
tovými domy je ve vlastnictví obce. Vznikla územní
studie, kterou jsme tehdy představili obyvatelům
dané lokality. Následoval výběr projektanta, zpraco-
vání projektové dokumentace pro stavební povolení,
stavební řízení a výběr zhotovitele. Mám radost, že
jsme se nyní dostali k samotné realizaci. Zhotovite-
lem je společnost ProByt Praha, s. r. o. a v průběhu
následujících osmi měsíců dojde k odvodnění celé
lokality, k vybudování akumulačních nádrží pro za-
vlažování, vzniknou přesně vymezená parkovací
místa, pobytové plochy, parkové úpravy a osvětlení.
Tím celá lokalita dostane nový moderní vzhled
a přestane být zanedbaným místem v obci.

Jak víte, moje role starosty Líbeznic je od pod-
zimu 2022 spojena s funkcí předsedy Svazku obcí
Pod Beckovem. To znamená, že svůj čas musím dělit
mezi obec a výstavbu svazkové školy v Bašti a v Mě-
šicích. V Bašti zůstává naším cílem otevření základní
školy již ve školním roce 2025/2026. Termín je to
hodně napjatý. Potřebujeme štěstí i dobrý průběh
zimy. Ředitelka školy Petra Mazancová připravuje
vznik školy po pedagogické a personální stránce.
V průběhu podzimu proběhnou setkání s rodiči bu-
doucích prvňáků i žáků líbeznické školy zejména
z Baště a z Předboje, pro něž je škola v Bašti hlavně
určena. Paní ředitelka na těchto setkáních představí
svoji koncepci nové školy a bude komunikovat s ro-
diči o všem, co je v souvislosti s novou školou zajímá.

Pro nás v Líbeznicích je zásadní, že otevření nové
školy postupně odčerpá významný počet žáků lí-
beznické škole. Konečně se tak dostaneme pod
počet 30 žáků ve třídách, obnoví se přípravná třída,
uleví se dopravě. Ředitel školy František Grunt při-
pravuje řadu koncepčních změn, se kterými po-
stupně seznámí rodiče. 

Na závěr mi dovolte jedno pozvání. V sobotu
23. listopadu se v hale Na Chrupavce uskuteční 
zahajovací ples, na kterém zahraje vynikající Emil
Horváth Band. Všichni jste srdečně zváni.

2024                                                                                                                                foto Petra Hajská
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ROZHOVOR

Miroslav Koubek                                                                                                                      foto Max Švanda

NEJDŮLEŽITĚJŠÍ 
JE SPOKOJENÝ
ZÁKAZNÍK 
V letošním roce byl oceněn Merkurovou me-
dailí Hospodářské komory České republiky. Ta
se uděluje osobnostem, podnikatelům či insti-
tucím a organizacím, které přispěly k podpoře
podnikání a činnosti Hospodářské komory.
Návrh na toto oceněné podal Cech malířů, la-
kýrníků a tapetářů České republiky a získal 
ho líbeznický občan Miroslav Koubek. O ma-
lířském řemeslu dovedeném k dokonalosti
i o jeho vztahu k naší obci si se svým dědeč-
kem povídal Maxmilián Švanda. 

Jak dlouho se věnuješ malířskému řemeslu?

Malířskému řemeslu se věnuji 51 let.

A proč právě malířské řemeslo?

Protože se mi práce s barvami vždy líbila. Je o vlast-
ních rozhodnutích a fantazii. Navíc po dokončení
vznikne čistá práce.

Kdo byl tvým vzorem?

Můj strýc, který byl také malíř. Učil jsem se u mistra,
který měl malířský závod za první republiky, proto
umím nejen moderní, ale i staré techniky, které
dnes bohužel málokdo umí.

Co se ti na tvém řemeslu líbí?

Po ukončení práce se mohu za sebou ohlédnout
a je za mnou vidět nejenom čistá práce, ale i spo-
kojený zákazník. To je mojí největší odměnou.

Jaký je posun v malování?

Dnes si díky moderním nátěrovým hmotám spou-
sta lidí maluje sama, ale pokud chtějí profesio -
nální vzhled a práci, zavolají si profesionála. Ten
dokáže poradit s výběrem barev, problémy s plís-
němi, použitím odstínů, dekoračních prvků a po-
dobně. U některých zákazníků pracuji již pro třetí
generaci.

Jsou nějaká zajímavá místa, kde jsi malo-
val?

Díky své profesi jsem se dostal na spoustu zajíma-
vých míst, například jsem maloval na hradech, his-
torických objektech, kostelích nebo chrámech. 

Jací jsou vlastně tvoji klienti?  

Dostal jsem se do zázemí nejrůznějším lidem – zpě-
vákům, hercům, lékařům, vědcům, politikům, milio -
nářům –, ale nejraději pracuji pro starší babičky
a dědečky. 

Kam ses díky své profesi podíval?

Pracoval jsem v Německu, kde jsem se toho také
dost naučil, potom v Itálii, Slovinsku, Polsku, Slo-
vensku, Srbsku a v Moldávii.

Pracoval jsi také pro televizi. Kde jsme tě
mohli vidět?

Léta jsem spolupracoval s Gondíky na Nově, v Ra-
dách ptáka Loskutáka, na Primě s panem Podlahou
v Receptáři, na ČT1 v pořadu Polopatě, na Telce
a na Jojce, potom v dalších pořadech, jako jsou Po-
stav dům, Životní úklid, Ulice a Náměstíčko. Stále
se natáčejí pracovní postupy na YouTube. Vydal
jsem také knížky a psal jsem do časopisů. Mihl jsem
se v dabingu a v několika rádiích.

Věnuješ se stále svému řemeslu?

Ano, nejen že pracuji a zatím mi nedělá problém
vylézt do vysokých prostor, ale díky tomu, že jsem
jedním ze zakládajících členů Cechu malířů, lakýr-
níků a tapetářů, máme stále školení o materiálech,
nářadí, zpracování, malířských a lakýrnických tech-
nikách. Navzájem se informujeme o nejnovějších
trendech.

Pracuješ mimo svou živnost i pro nějakou
společnost?

Díky tomu, že stále pracuji pro jednoho z největších
výrobců barev v ČR – BaL, kde spolupracuji s vývo-
jovými techniky, dostávám se i k výrobě vlastních
barev, kde pracuji jako odborný poradce a zároveň
mám poradenskou linku pro širokou veřejnost. Bo-
hužel mi lidé volají, až když je problém a potřebují
ho vyřešit.

Co je pro tebe v tvém řemesle nejdůleži-
tější?

Bude to znít divně, když se v dnešní době točí 
vše jen kolem peněz, ale pro mě je důležité, aby-
chom byli já i zákazník spokojení a abychom se
rozloučili s dobrým pocitem, s poděkováním a s tím,
že se ke mně zákazník znovu vrací. Nemám žád-
né reklamy, ale zákazníci si mě doporučují mezi
sebou

Jak dlouho žiješ v Líbeznicích?

V Líbeznicích žiju 45 let. Původem jsem znedaleka,
ze starých Ďáblic.

Jaké jsou tvoje aktivity v Líbeznicích?

Čtyřiatřicet let jsem dobrovolným hasičem. Vloni
jsme dokonce založili hasičské loutkové divadlo. Po-
máháme zdarma spoluobčanům s problémy při
ohni, vodě a podobně. Zároveň se snažíme pobavit
a snad i trochu přiblížit hasiče malým dětem. Ha-
sičský sbor můžete vidět při všech kulturních akcích
v Líbeznicích. V Líbeznicích a okolí stále provádím
malířské, lakýrnické a tapetářské řemeslo.

Takže jsi jen u hasičů?

Nejen že jsem u hasičů, ale jsem i zástupcem ve-
doucího Cechu malířů Prahy a Středočeského kraje
a také jsem u místního spolku baráčníků.

Vidíš rozdíl mezi Líbeznicemi dříve a dnes?

Veliký. Dříve byly prašné cesty, po kterých pobíhaly
slepice, autobusová doprava byla s velice dlouhým
mezičasem, kulturní akce nebyly na takové úrovni.
Na druhou stranu dnešní prodejna a zdravotní stře-
disko či další se postavily v akci Z (občané sobě).
Navíc se lidé více znali, zdravili se a pomáhali si.

Co se ti na Líbeznicích líbí?

Je to předměstí Prahy, kde můžeme využít veškeré
výhody velkoměsta, ale zároveň jsme obec, která si
zachovává částečné vlastnosti venkova. Jsou zde vý-
borné skupiny lidí, kteří se o naši obec starají, na-
příklad dobrovolní hasiči, sportovci, zahrádkáři, ba-
ráčníci a další.

Děkuji za rozhovor.
Max Švanda
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Moniku Absolonovou, Petra Spáleného, skupiny Žlutý pes a Buty, Leonu Ma-
chálkovou, Ilonu Csákovou a mnoho dalších. Líbeznická posvícení byla zároveň
také narozeninami Divadla kouzel Pavla Kožíška, který nám až do roku 2010
významně pomáhal s domlouváním vystoupení známých umělců.

Vždy bylo snahou Kulturního výboru posvícení dále rozvíjet. Proto bylo
v roce 2011 Líbeznické posvícení již za současné předsedkyně Kulturního vý-
boru Šárky Kettnerové přesunuto na dnešní místo za zdravotním střediskem,
jelikož kapacita prostranství před Divadlem kouzel a přilehlých ulic již neod-
povídala velikosti akce. S tím zároveň došlo k dalšímu navýšení počtu pou-
ťových atrakcí, stánků s výrobky lidových řemesel, občerstvením a také dal-
šími aktivitami, jako je například malování na obličej, malované tetování, 
líčení a další. 

Každý rok navštíví tuto akci stovky návštěvníků, kteří odcházejí vesměs spo-
kojení. Stejně tomu bylo i letos. I když tentokrát počasí nad organizátory zví-
tězilo a termín se musel o týden posunout. Můj obdiv náleží Šárce Kettnerové,
jak to celé tak rychle zvládla přesunout, na průběhu a zajištění akce to nebylo
nijak znát. Z rozmarů počasí jsem měl coby její předchůdce vždy noční můry.
A tak jsme si za pěkného počasí mohli užít posvícení v plném lesku, s kulturním
programem hodným této akce. Již jen jména vystupujících jako Děda Mládek
Illegal Band, Míša Nosková nebo Hrajeme Kabát většina z nás zná, a tak dobře
ví, na co se může těšit. Letošní ročník proběhl mimo jiné i v charitativním
duchu, návštěvníci akce mohli přispět svými finančními dary na pomoc lidem
zasaženým zářijovými povodněmi. Starosta obce Jan Havlíček společně s mi-
nistrem dopravy Martinem Kupkou informovali o finančním daru ve výši 
200 000 Kč poskytnutém naší obcí základní škole v České Vsi v okrese Jeseník,
kterou zasáhla pětisetletá voda.

Na závěr je důležité připomenout důležitou věc: bez sponzorských darů
od firem v Líbeznicích a hlavního partnera akce A-klasa by akci podobného
rozsahu nebylo možné uskutečnit. Nesmím opomenout ani pomoc místních
organizací, jako jsou skauti, zahrádkáři a baráčníci, všem jim za to náleží
velký dík.

Dokončení ze strany 1

  2003 | Jazz Death                                                                 foto Radek Kraus

  2017 | Ohňová show                                                            foto Radek Kraus  2016 | Žlutý pes                                                                  foto Petr Zaremba

  2008 | Maxim Turbulenc       foto Radek Kraus   2011 | Janek Ledecký        foto Václav Mikoláš

  2009 | Heidi Janků, Petr Muk, Pavel Kožíšek    
                                                foto Václav Mikoláš

  2020 | Michal Prokop                                              foto Alexandra Dančová   2023 | Butty                                                                           foto Radek Kraus

OD ROKU 2003 ÚČINKOVALA KAŽDÝ ROK 
ŘADA HUDEBNÍCH HOSTŮ

Líbí se mi, jak se podařilo současnému Kulturnímu výboru pod vedením Šárky
Kettnerové posvícení rozvinout, a zároveň jsem moc rád, že původní idea, kterou
jsme tehdy v roce 2003 s těmi skvělými lidmi, s nimiž jsem až do roku 2010 spo-
lupracoval a bez kterých by nebylo možné Líbeznické posvícení uspořádat tehdy
a vlastně ani dnes, zůstala zachována a dále se rozvíjí. A za to bych chtěl, jako
tehdejší iniciátor této akce, moc poděkovat a popřát spoustu inspirace, co nej-
méně starostí, spoustu návštěvníků a hlavně pěkné počasí.

Radek Kraus
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TÉMA

PRAŽSKÝ ARCIBISKUP ŽEHNAL
LÍBEZNICKÝM HASIČŮM
V sobotu 21. září 2024 se v Líbeznicích odehrála vzácná návštěva spojená s nevšední událostí.
Naši obec navštívil arcibiskup pražský a primas český Mons. Jan Graubner, aby žehnal Sboru dob-
rovolných hasičů Líbeznice a novému hasičskému automobilu. Nutno dodat, že šlo o první ná -
vštěvu pana arcibiskupa nejen v Líbeznicích, ale na celém území farnosti Odolena Voda. 

V prostoru před hasičskou zbrojnicí byl připraven
nový hasičský automobil Tatra 815, který obec do-
stala od Hasičského záchranného sboru Středočes-
kého kraje a který byl vyroben v roce 2016. Nahradí
stávající Tatru 815 s rokem výroby 2002. Po úvod-

ním slovu starosty obce Jana Havlíčka, radního a mi-
nistra dopravy Martina Kupky a velitele hasičské 
jednotky Václava Pazdery přistoupil pan arcibiskup
k žehnání hasičskému sboru a novému automobilu.
Žehnání přihlíželi zástupci HZS Středočeského kraje,

členové JSDH Líbeznice, pan farář Kamil Vrzal z far-
nosti Odolena Voda, rektor kostela sv. Martina Vla-
dimír Málek, zástupci místních spolků a veřejnost.

Líbeznický hasičský sbor byl založen v roce 1886
a jedná se tak o jeden z nejstarších sborů ve střed-
ních Čechách. Členové tohoto sboru dnes a denně
pomáhají občanům nejen Líbeznic zvládat krizové
situace, za což jim patří velké uznání. Jejich práce
je dobrovolná, volnočasová a nesmírně náročná.
Věříme, že nyní nad líbeznickými hasiči a novým
automobilem bude bdít ochranná ruka.

Po skončení formální části přijal pan arcibiskup
pozvání na malé pohoštění a posezení s hasiči v ha-
sičské zbrojnici. Povídání s panem arbiskupem bylo
velmi bezprostřední, zajímavé a milé. 

-na-
foto Petra Hajská
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LÍBEZNICKÉ ŠKOLY

SPOLUPRÁCE ZŠ A ZUŠ
LÍBEZNICE S AUTO JAROV
POKRAČUJE
I v novém školním roce pokračuje spolupráce líbeznické základní školy
s dealerstvím AUTO JAROV v rámci zabezpečení mobility školy. I tento-
krát došlo k dohodě se zástupci programu na ojeté vozy Das WeltAuto
a největšího prodejce automobilů AUTO JAROV, kteří poskytli líbeznické
škole pro tento školní rok opět zcela zdarma jeden ze svých vozů ze 
široké nabídky.

Jak uvedl zástupce prodejce Petr Haramule, o prodloužení spolupráce a mož-
nosti opět pomoci s mobilitou nebylo pochyb. „Na základě předchozí spolu-
práce nebyl důvod něco měnit. Tak jako v předchozím roce bude zároveň možné
v průběhu roku vozidlo obměnit a vyzkoušet si tak i jiný vůz z naší nabídky. Jsme
velice rádi, že můžeme pomoci s mobilitou největší základní škole v ČR.“

Oproti minulému roku však k jedné změně došlo. V loňském roce bylo škole
postupně poskytnuto několik plně elektrických vozidel ID z nabídky značky
Volkswagen. V letošním roce budou škole zapůjčeny vozy s obvyklými kon-
venčními motory, aktuálně se jedná o model VW Golf Variant.

„Důvodem této změny je modelová ofenziva značky Volkswagen, která se
týká i modelu Golf. Dochází tak i k obměně vozového parku Das WeltAuto
s rozšířením nabídky o zánovní vozy nejnovějších modelů. Vzhledem k praktič-
nosti modelu Golf Variant padla logicky volba právě na tento velice oblíbený
model,“ vysvětluje zástupce Das WeltAuto Martin Kadečka.

NOVĚ ZAPŮJČENÝ VŮZ MÁ VĚTŠÍ 
PŘEPRAVNÍ PROSTOR

Značka Volkswagen letos představila na českém trhu několik svých novinek
a modernizací populárních modelů v ČR. Jsou jimi především nová generace
modelů Passat a Tiguan. Nový plně elektrický vůz ID.7 Tourer, ale také omlazená
verze prodejního bestselleru – modelu Golf – letos slaví kulaté 50. výročí a jako
dárek k této oslavě je tento vůz českým zákazníkům nabízen nejen ve sportov-
ních „výročních“ verzích, ale také v akční zvýhodněné nabídce People. Akční
výbavy People lze najít v nabídce všech modelů značky Volkswagen. Vůz po-
skytnutý potřebám školy je v prodloužené verzi Variant s nabídkou benzinové
motorizace s úsporným motorem 1.5 TSi. Volkswagen Golf Variant patří v ČR
mezi firemními zákazníky k nejoblíbenějším modelům.

„Jeho vnitřní prostor a variabilita úložného prostoru jsou dostatečně velké
nejen pro běžné přepravní účely, ale zvládl by jistě i převoz kabinetu přírodopisu
s několika exempláři zvířat,“ s nadsázkou zmínili zástupci Auto Jarov a Das
WeltAuto.

Petr Haramule a František Grunt při předání vozu          foto Martin Kadečka

NEBEZPEČNÝ KAMION 
O tom, že řidič mezinárodní kamionové dopravy už není prestižní povolání
a v dnešní době může několikatunový kolos řídit snad každý, se přesvědčili
strážníci Obecní policie Líbeznice poslední zářijový den v obci Bašť. 

V odpoledních hodinách přijala hlídka strážníků obecní policie několik ozná-
mení o nákladním vozidle, které jede od obce Klíčany do obce Bašť a svou jíz-
dou ohrožuje ostatní účastníky silničního provozu. Podezřelé vozidlo s maďar-
skou registrační značkou strážníci zastavili v obci Bašť a řidiče vozidla vyzvali,
aby vystoupil a prokázal totožnost. Z vozidla vystoupil bosý muž tmavé pleti,
ze kterého byl okamžitě cítit alkohol. Muž předložil řidičský průkaz Maďarska,
průkaz k povolení pobytu z Polska a identifikační kartu Srí Lanky. Muž se stráž -
níky dokázal komunikovat pouze lámanou angličtinou. U řidiče byla provedena
dechová zkouška s výsledkem 2,73 promile alkoholu v dechu. 

Vzhledem k podezření ze spáchání trestného činu byl muž omezen na
osobní svobodě a na místo byla přivolána hlídka OO PČR Odolena Voda, která
muže po dalších úkonech umístila do policejní cely. Zde si řidič vyslechl ve zkrá-
ceném trestním řízení podezření z trestného činu ohrožení pod vlivem návykové
látky, odkud putoval k soudu, kde mu byl uložen trest zákazu řízení na dva
roky a trest odnětí svobody na šest měsíců s podmíněným odkladem. 

Rudolf Sedlák
foto archiv OP 

Zároveň také vyslovili přání, aby zapůjčený vůz i v tomto roce sloužil zástup-
cům školy k jejich spokojenosti a především je vždy dopravil bezpečně do cíle.

„Velkorysá pomoc obou partnerů je pro nás velkým přínosem a ulehčí nám
složitou situaci s logistikou, která je spojena s detašovanými pracovišti v okol-
ních obcích. Vozidlo budeme využívat také při dalším zásobování školy nebo
k přepravě žáků či učitelů na různé celorepublikové akce,“ doplňuje ke vzá-
jemné spolupráci ředitel školy František Grunt.

Více informací o obou spolupracujících firmách najdete na www.autojarov.cz
a www.dasweltauto.cz.

-na- 

OBECNÍ POLICIE
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DOMOVSKÁ
PŘÍSLUŠNOST
Domovské právo (či domovská příslušnost), to byl
právní institut „příslušnosti k obci“. Zajišťoval právo
na nerušený pobyt v domovské obci a chudinské za-
opatření z její strany. Vznikl v českých zemích, souvisel
se zavedením obecní samosprávy v roce 1849 a zůstal
v platnosti až do 1. ledna 1949, v podstatě sto let. 

Jak bylo možné právo na domovskou příslušnost
získat a kdo na něj měl nárok: 

• narozené dítě po otci, pokud se narodilo jako ne-
manželské, získalo ji po prvním mužském před-
kovi v řadě předků;

• manželka sňatkem po manželovi; 
• udělením obcí po delším trvalém pobytu v dané

obci;
• získáním úředního postu, který byl prospěšný pro

ostatní obyvatele, jako byl lékař, četník, učitel.

Někdy nastával problém, například když po několik
generací muži, včetně manželek a dětí, které měly
příslušnost do obce prapředka, měli úředně dané
domovské právo k dané obci, ale vůbec se v pří-
slušné obci nevyskytovali. Přesto k ní úředně patřili.

Což bylo problematické například v případě sociální
nouze. 

Domovský list

Úřední doklad, který vydával příslušný obecní úřad,
měl různé rozměry i grafickou podobu, nesměly
v něm chybět základní legislativní údaje, které byly
závazné pro všechny obce. Domovský list byl jed-
ním z osobních dokladů každého dospělého člo-
věka v zemi, který určoval, kam který obyvatel patří. 

Hana Bílková
foto archiv -hb-

HISTORICKÉ OKÉNKO

Domovský list Františka Doležala z roku 1881 Domovský list Josefa Hroudy z roku1939 Domovský list Jiřího Selce z roku 1945

TÉMA

40. VEJŠLAP POVODÍM
MRATÍNSKÉHO POTOKA
V kalendáři zářil 5. říjen roku 2024, ale za okny domovů nebylo po záři
slunečního svitu ani vidu, ani slechu. Na parapetech byl slyšet pouze
zvuk dopadajících kapek. Myšlenky pořadatelů na účast cyklistů a pěších
na letošním a již posledním 40. Vejšlapu povodím Mratínského potoka
tak byly bez výčitek chmurné.

Jako mávnutím kouzelného proutku přestalo kolem deváté hodiny pršet a první
účastníci se začali shromažďovat na startu. Tváře pořadatelů se rozzářily, lidé si
mezi sebou začali povídat a vzpomínali, jaké zážitky měli během dvaceti let,
co se od roku 2004 tato akce pravidelně konala. Před půl desátou první cyklisté
a pěší vyrazili zdolávat nástrahy připravených tras, které vedly přes zpevněné
i nezpevněné cesty. Ty byly po nočním vytrvalém dešti místy dosti blátivé. Bylo
to vidět na vzorcích podrážek bot a pneumatik kol, když první účastníci dorazili
k hornímu zámku v Panenských Břežanech. Tam je čekal výklad o postupu 
rekonstrukce přilehlého parku spojený s jeho prohlídkou, jehož perlou je kaple
svaté Anny, postavená podle projektu slavného architekta Jana Blažeje Santi-
niho-Aichela. Řadí se mezi jeho prvně navržená díla. 

Mezi posledními příchozími byli samotní pořadatelé, a tak nemohlo být lep-
šího místa, kde symbolicky zakončit těch 20 let jejich práce, která přinesla
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mnoha účastníkům nezapomenutelné zážitky a poznání míst kolem Mratín-
ského potoka a území nacházejících se na sever od Prahy. V případě zájmu
o nahlédnutí do historie vejšlapu navštivte webové stránky pochodu na
adrese www.pochod.unas.cz. 

Všem účastníkům, pořadatelům, osobám a organizacím, co se na pořá-
dání této oblíbené akce podíleli, patří vřelé poděkování za dosavadní činnost.

Všichni se těší na společná setkání při některých z dalších akcí pořádaných
sousedskými spolky.

Zdeněk Šimerka
foto archiv účastníků vejšlapu



LÍBEZNICKÝ ZPRAVODAJ Č. 10, ŘÍJEN 2024, ROČNÍK 22

8 Líbeznický zpravodaj  10/2024

LÍBEZNICKÉ SPOLKY

MISTROVSTVÍ ČECH A ČESKÉ REPUBLIKY V ZÁŘÍ A ŘÍJNU
A NAŠE ŽÁKYNĚ A DOROSTENKY
Měsíce září a říjen znamenají vždy vyvrcholení závodní sezony na dráze. Konají se krajská kola všech soutěží, které v kategorii žactva a dorostu se
uzavírají mistrovskými soutěžemi. Pro nás byly oba měsíce doslova našlapané skvělými závody.

Mistrovství České republiky
jednotlivců žactva

Nejprve se o víkendu 20.–22. září 2024 konalo
Mistrovství České republiky jednotlivců žactva na
dráze. A jako obvykle pořadatelé vymysleli něja-
kou část České republiky, která je pro nás co nej-
dále. Loni to byla Břeclav, předtím Ostrava, letos Tři-
nec. Cestu nám trochu zkomplikovalo počasí a do
poslední chvíle jsme si nebyli jisti, zda vůbec a jakým
způsobem se naši sportovci do Třince dostanou. Na-
konec ale byly závody potvrzeny a dopravu jsme
také vyřešili – tímto velmi děkujeme za aktivní účast
rodičů. 

Na MČR jsme měli v nominaci celkem čtyři at-
letky v šesti disciplínách, z nichž jedna byla první ná-
hradnicí. Nakonec bylo potvrzeno pět nominací –
Lenka Veselá na sprint 60 m a skok daleký, Ela Ul-
richová na běh 300 m a skok daleký a Lora Mlade-
nov na běh 800 m. Sestavu tří atletek doplnily ještě
Valča Vojpichová a Sára Bergerová, které posílily
tým pro štafety 4x 60 m a 4x 300 m.

V sobotu jako první nastoupila Léňa a v běhu 
na 60 m se s časem 7,99 s umístila na skvělém 
10. místě v republice. Následovaly rozběhy na 300 m,
kde si Elča doběhla pro 12. republikovou příčku.
V sobotu byly na závěr na řadě štafety 4x 60 m, kde
si Lenka, Valča, Sára a Ela doběhy pro 13. příčku.
Neděle začala pro Lenku a Elu skoky do dálky, kde
se Lenka dostala do finále a celkově obsadila skvělé
6. místo v republice a Ela si doskákala pro 15. re-
publikové místo. Závěrečné štafety 4x 300 m zna-
menaly pro naše borkyně 12. republikovou pozici. 

Atletkám moc blahopřejeme a děkujeme za
kvalitní výkony. Děkujeme i rodičům za vytvoření
skvělé atmosféry a veškerou pomoc.

Mistrovství Čech družstev dorostenek
a dorostenců skupiny B – Mladá
Boleslav

Přeložené Mistrovství Čech družstev dorostenců
a dorostenek skupiny B se konalo v sobotu 28. září
2024 v Mladé Boleslavi a naše družstvo dorostenek
se do něj kvalifikovalo z krajských finálových bojů.
Sešly se zde medailové týmy z krajských finále po-
loviny krajů Česka. Tři vítězné týmy postupují na ce-
lorepublikové mistrovství. 

Nervy s námi cvičily již od začátku. Náš tým je
posílený o několik hostujících atletek z Atletiky
Stará Boleslav, ale již od začátku víme, že nám ně-
které atletky chybějí. Hlavní trenér rozdělil disciplíny
a šli jsme na to. První závod na 3 000 m chůze
a první diskvalifikace. Ale nic se neděje, pokraču-
jeme dál. Disciplíny jdou jedna za druhou, holky ze
sebe vydávají, co mohou. Finále běhu na 100 m
a druhá diskvalifikace za ulitý start. Jeden odjezd
atletky kvůli zdravotní indispozici a oslabená discip -
lína. Zase se holky uměly navzájem podpořit a bojují
jako lvice.

Po vyhodnocení všech individuálních discip-
lín a štafet 4x 100 m jsme na 5. místě, ale mezi 
3. a 5. místem je rozdíl pouhých 13 bodů. Jdeme
na štafety 4x 300 m, kde máme nasazeny tři týmy.
Nikdo napětím skoro nedýchal a povzbuzování mu-
selo být slyšet z Boleslavi až do Líbeznic. Doběhly
poslední štafety a my pořád nevíme, to napětí je
fakt o nervy. A pak to přišlo: jsme na 3. místě a po-
stupujeme na Mistrovství České republiky dorostu,
které se koná v neděli 6. října 2024 v Kladně.

Děkujeme celému týmu dorostenek za skvělé
výkony, bojovnou náladu, vzájemnou podporu
a nadšení. Fanouškovská základna z řad rodičů i ka-

marádů atletů se nedala zahanbit a rozhodně při-
spěla k dosažení skvělého výsledku.

Mistrovství Čech družstev staršího žactva
skupiny B – Nové Město nad Metují

Jako oddíl jsme letos družstvo starších žákyň nepo-
stavili, ale většinu jsme posunuli do družstva doros-
tenek. Tři šikovné atletky jsme ale půjčili na hosto-
vání do Atletiky Stará Boleslav, odkud nám zase na
oplátku hostují dorostenky. Družstvu starších žákyň
Atletiky Stará Boleslav se daří, po bojích v krajských
kolech se kvalifikovaly mezi devět nejlepších týmů
a postoupily na Mistrovství Čech skupiny B. 

Zde vybojovaly 3. příčku, pouze o dva body za
stříbrným týmem, a postupují mezi devět nejlepších
republikových týmů na Mistrovství České republiky,
které se koná v sobotu 12. října 2024 v Břeclavi. Ve-
liká gratulace. K získaným bodům přispěly také
naše atletky: Ela Ulrichová – skok daleký, běh
150 m a běh 300 m; Lora Mladenov – běh 800 m
a dvě štafety; Valča Vojpichová – běh 60 m, 150 m
a štafeta.

Držíme palce na sobotu 12. října 2024 do Břec-
lavi.

Mistrovství České republiky družstev
dorostu – neděle 6. října 2024, Kladno

Poprvé v historii našeho oddílu se družstvo doros-
tenek dostalo na Mistrovství České republiky, mezi
devět nejlepších republikových týmů. 

Ačkoli je tako sezona díky posunutí hlavních zá-
vodů již velmi dlouhá a začínají se objevovat různé
bolístky a neduhy, naše dorostenky bojovaly jako
lvice a ukázaly veliké nasazení a týmového ducha.

Mistrovství České republiky, dorost, Mladá Boleslav
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Mistrovství České republiky, dorost, Kladno

Disciplín je mnoho a ne všechny máme pokryté,
i když s námi hostují i dorostenky z Atletiky Stará
Boleslav, které pomáhají zejména v těch disciplí-
nách, kde nemáme zastoupení. V dorostenkách
máme díky nízkému počtu atletek ročníku 2007
a 2008 také na „pomoc“ starší žákyně, které ale
v této soutěži mohou startovat pouze ve dvou dis-
ciplínách, nikoli ve třech. To se také projevilo zde,

na MČR, kde již velké a nejlepší týmy z ČR mají do-
statek závodnic a tento problém neřeší.

Naše dorostenky si z MČR odvážejí krásné 
8. místo v republice a velikou zkušenost z tako-
výchto závodů.

A rozhodně se nemáme za co stydět, protože
týmy, které se umístily před námi, mají v republice
velmi dobré jméno a jsou z velkých měst – například

AK Olomouc, TJ Spartak Třebíč, ASK Slavia Praha,
A. C. TEPO Kladno a další.

Holky, děkujeme, jste skvělé. Děkujeme i za ro-
dičovskou a trenérskou podporu a těšíme se na
další skvělou venkovní sezonu v roce 2025.

Tým Atletiky Líbeznice
foto archiv Atletika Líbeznice

Mistrovství České republiky, žactvo – jednotlivci, Třinec Mistrovství České republiky, žactvo, Nové město
nad Metují
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Zlaté družstvo přípravky 1 – Beroun 2024 

ZLATÉ DRUŽSTVO
PŘÍPRAVEK 
V neděli 22. září 2024 jsme se vydali do Be-
rouna na finále Krajských přeborů družstev pří-
pravek. Sešlo se zde celkem 25 oddílů, které
byly rozděleny do pěti skupin a bojovaly o titul
Přeborníka kraje. Každé družstvo je zastou-
peno 10 závodníky, finálovými disciplínami
jsou skok do dálky, hod raketkou, sprint na
50 m a štafeta 8x 200 m.

Náš hlavní trenér Tomáš se tentokrát finále nemohl
zúčastnit, protože podporoval starší žákyně na
Mistrovství České republiky v Třinci. Ale duchem byl
s námi a fyzicky jsme ho nahradili naším novým
maskotem.

Počasí vyšlo úžasně, celá desítka našich závod-
níků nastoupila v plné kondici, ale také trochu
s nervozitou, jak to všechno dopadne. 

Hned první disciplína, skok daleký, nám i dětem
přivodila úsměv na tváři, protože téměř všichni skočili
hodně přes čtyři metry. Nejlepším klokanem v týmu
se stal David s osobáčkem 450 cm. Další rekordy pa-
daly v hodu raketkou, kde jsme kromě Fandy žádné
velké zázraky nečekali. Fanda nezklamal a svým
hodem si posunul osobák na 45,07 m. Ale nenechal
se zahanbit ani nejmladší Ruda s výkonem 37,03 m.
Pokračovali jsme sprintem na 50 m, kde jsme obsa-
dili tři vítězné příčky téměř v každém rozběhu. Nej-
lepšími sprintery byli Nela (7,72 s) a Miky (7,73 s).

Doslova třešničkou na dortu byly závěrečné šta-
fety, kde naše děti nechaly opravdu všechno a zví-
tězily přímo o „parník“! Všichni jsme byli během
štafet téměř na omdlení, protože jsme tušili, že
nám jde o medaile a že nesmíme štafetu pokazit.

A pak to přišlo. Zástupy všech 25 družstev a vy-
hlašování od konce – neskončili jsme ani na pátém,
ani na čtvrtém místě, napětí houstlo, všichni jsme
se chytli za ruce a mačkali. Nejsme ani na třetím,

ale ani na druhém místě. A to už jsme všichni kři-
čeli: My jsme vyhráli! 

Jsme přeborníci Středočeského kraje! Podařilo
se zopakovat skvělý výsledek z roku 2022.

Obrovské díky patří trenérům závodní přípravky
Evě Šilhavé a Tomáši Pšeničkovi, ale i dalším trené-

rům za přípravu dětí a jejich péči, poděkování patří
samozřejmě také rodičům za neuvěřitelnou atmo-
sféru a podporu.

Tým Atletiky Líbeznice
foto archiv Atletiky Líbeznice

Zlaté družstvo přípravky 2 – Beroun 2024 
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SEZONA FOTBALU
MLÁDEŽE V PLNÉM
PROUDU
V Líbeznicích se stále něco děje a vedle mnoha společenských a kultur-
ních akcí je zde i „mládežnický“ fotbal. A troufáme si říct, že jeho sou-
časnost lze považovat za historicky nejúspěšnější.

V první polovině roku naši kluci úspěšně bojovali v několika soutěžích a vy-
vrcholením byla účast na silně obsazeném turnaji Kába cup. Jako nováček jsme
byli pořadatelem akce osloveni k možnosti pořádání regionálního kola, ve kte-
rém naši kluci ročníků 2012–2013 výtečně reprezentovali náš klub a postoupili
do finálového turnaje. Počasí nám sice na konci května moc nepřálo, ale celý
kvalifikační turnaj se i tak nesl v duchu skvělé organizace, vysoko hodnocené
i pořadatelem turnaje.

V této premiéře tak obstáli nejen kluci díky svým skvělým výkonům, kdy
právě náš finálový zápas ve skupině byl dle hodnocení hlavního pořadatele 
jedním z nejvíce pozitivně emotivních okamžiků desetileté historie turnaje, ale
pyšní jsme mohli být i na pochvalná vyjádření k poskytnutému zázemí.

Naši kluci se pak neztratili ani ve finálovém turnaji, kde oslabený tým nako-
nec skončil těsně pod hranicí rozhodujících play-off zápasů.

Důležitou součástí celého Kába cupu pak byl i charitativní podtext pomoci
postižené holčičce a i zde zanechali zástupci našeho klubu výraznou stopu v po-
době vydražených fotbalových dresů do svých soukromých sbírek.

První polovinu roku pak zakončila tradiční „Dokopná“ a zároveň rozhodnutí
trenérského týmu neusnout na vavřínech, ale snažit se fotbalovou mládež po-
sunout dál. Po krátké letní pauze jsme přípravu na novou sezonu opět zahájili
tradičním fotbalovým kempem.

Díky již mnohaletým zkušenostem jsme organizačně opět zvládli rozšíření
počtu účastníků a s potěšením můžeme konstatovat, že jsme se zase setkali
s nadšenými ohlasy.

Samozřejmě nemohly chybět tradiční „pilíře úspěšnosti“ v podobě připra-
vených tréninkových jednotek, oblíbené přespávačky a také návštěvy pravidel-
ných hostů z fotbalové Bohemky. Radost kluků, že si mohou zahrát s osobností
fotbalové ligy Pepou Jindřiškem nebo nechat podepsat dres od prvoligového
brankáře Romana Valeše, byla veliká. Samotné nadšení pak potvrzuje i odpo-
věď jednoho z nejmenších účastníků z mladší přípravky na dotaz, kdo se mu
to podepsal na ten dres: „No přeci Ježíšek.“ Především pro nejmenší fotbalisty
představuje právě takové setkání opravdu malé Vánoce a věříme, že i motivaci
do dalších fotbalových kariér. U hodnocení kempu nelze nezmínit poděkování
spolupracujícím subjektům za skvělou součinnost – Pekárně Líbeznice, Pizzerii
U kouzelníka a Bistru Žlutá karta.

Speciální poděkování pak míří i k zástupcům Obecní policie za bezprostřední
zážitek v podobě návštěvy s možností nahlédnutí do „policejní kuchyně“ a se-
známení s výbavou místního sboru.

Přelomová podzimní sezona začala
Na základě červnového rozhodnutí posunout náš fotbal dál jsme již v průběhu
léta pracovali na nesmělém plánu rozšířit počet našich týmů o nové kategorie.
S posledním srpnovým víkendem nám tak začala nová éra fotbalu v Líbeznicích
a do soutěží jsme vstoupili s pěti týmy, což je poprvé v historii.

Po mnoha letech práce s jednotlivými věkovými kategoriemi už nechceme
zůstat „jen“ u tréninků malých dětí s vědomím, že o ně v konkrétním věku při-
jdeme a odejdou jinam, ale přejeme si vychovat i některé mladé fotbalisty pro
naše týmy dospělých.

Z tohoto důvodu jsme ve spolupráci s týmem Sokol Veltěž spojili dva týmy
a vznikl z toho tým dorostu. Za Líbeznice si tak konečně mohou soutěžní zápasy
zahrát kluci kategorie U19 v okresním přeboru.

Fotbalový kemp 2024 

Fotbalový podzim

Díky tomu jsme pak mohli žákovské týmy posunout vždy o kategorii výše –
do U15 a U13.

Při obětavosti trenérů přípravek jsme ale nezapomněli ani na nejmenší, i zde
zareagovali na situaci a přihlásili nejen tým starší přípravky, ale také mladší pro
naše nejmenší.

O výsledcích a úspěšnosti našich týmů ale až příště při hodnocení podzim-
ních soutěží.

Chceme fotbal v Líbe posouvat dál
Už při rozlosování soutěží jsme si uvědomovali, kolik práce nás všechny čeká.
Množství zápasů, logistika hratelnosti ve stanovených dnech domácích zápasů,
propojení kombinovaného týmu dorostu, obsazenost hřiště i samotné účasti
na utkáních… to všechno nám všem, kteří mládežnický fotbal v Líbe děláme,
dalo na začátku školního roku slušně zabrat. Ale nevzdali jsme to a teď mů-
žeme říct, že jsme za to rádi. Kompenzace v podobě plného hřiště malých či
větších fotbalistů je velká a přináší nám radost.

Budeme rádi za další spoluhráče nebo trenéry

Ta radost může být i větší, pokud se nám podaří týmy vhodně doplnit nejen
o nové hráče, ale i trenéry. Budeme moc rádi, pokud se někdo z vás, kdo čtete
tento článek, přijde podívat, jak děláme fotbal v Líbeznicích, a ještě raději bu-
deme, když se rozhodnete vyzkoušet si to s námi – a netýká se to pouze Líbez-
nických. V případě zájmu nás můžete kdykoli kontaktovat přes náš Instagram
fclibeznice nebo webové stránky. Na případné zájemce se budeme těšit.

Jsme jeden tým
Závěrem ale musíme především poděkovat všem těm, bez kterých by ten fotbal
nešlo dělat – všem fotbalistům a rodinným příslušníkům, kteří nás podporují.

Prošli jsme si společně těžkým obdobím, ale všichni víme, proč to děláme.
My trenéři nejen z lásky k fotbalu, ale i proto, abychom dětem dali šanci

být několikrát týdně na hřišti při trénincích nebo zápasech.
Vy rodiče proto, že to chcete dětem nejen dopřát, ale i je podpořit v něčem,

co je baví.
Všichni fotbalisti proto, že je to nejen baví, ale mají fotbal v Líbe rádi.

A všichni společně proto, že jsme JEDEN TÝM a víme, že už nejsme jen
fotbalovým kroužkem bez větších cílů.

Martin Kadečka
foto Martin Kadečka
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Anne-Gaëlle Huon: Slečny

Kouzlo svobody, báječná doba charlestonu a přátelství několika výjimečných žen. Patnáctiletá Rosa se vydává 
na nebezpečnou cestu přes Pyreneje jako jedna z „vlaštovek“, chudých španělských dívek putujících jednou ročně za prací.
V Mauléonu, na francouzské straně Baskicka, touží nejen najít práci jako šička espadrilek v místní továrně, ale také vpustit 
do svého života i trochu dobrodružství. 

Za rozhodnutí vydat se za svobodou ale draze zaplatí… Během dramatické cesty přijde o svou sestru a v Mauléonu 
se nakonec ocitá úplně opuštěná. Záhy však potkává „slečny“, tři tajemné bohaté ženy žijící uprostřed baskického venkova
v domě plném knih, hudby a šampaňského. 

Svobodné, zářivé, nespoutané. Okamžitě Rosu přijmou mezi sebe a nabídnou jí domov – s jedinou podmínkou: že musí
mít svou vlastní práci.

Z LÍBEZNICKÉ KRONIKY

OKÉNKO DO KNIHOVNY

LETOPISY 
OBCE LÍBEZNICE 
XXXIX.

Pokračování z životopisu faráře J. V. Paroubka

Jako dobrý kazatel Paroubek kázával v roce, jsa
k tomu pozván, na rozličných místech. Pozván byl
jednou na kázání instalační do Brandýsa tehdáž
nově zvolenému děkanovi Janu Matěji Steinbrene-
rovi, Němci, který potom přišel za kanovníka na
Hrad pražský; byl pak děkanem kapitoly s biskupem
sulffraganem. V kázání Paroubek přednesl: „A co

milí křesťané a zdejší osadníci! Tento váš děkan je
Němec; kterak pak on vám bude slovo boží ká-
zati?“ A odpověděl: „Tak jako když Šimon Petr na
slova Krista Ježíše rozstřel síť, zahrnuli množství ve-
liké ryb, až se síť trhala. I pokynuli tovaryšům, kteříž
byli na jiné lodi, aby přišli a pomohli jim. Tak taky
onen velebný váš p. děkan pokyne tovaryšům svým
(tj. kaplanům), ti ho zastávati jemu v kázáních ná-
pomocni budou.“

Bylť Paroubek jednou pozván pro hlášení slova
božího do Sluh na slavnost sv. Vojtěcha. Na ten den
po ranní mši sv. z Líbeznic vedl procesí do Sluh,
jakož i taky dle tehdejšího obyčeje nábožného
okolní páni faráři se svými svěřenými ovečkami.
Když pak Paroubek velikému množství shromáždě-
ného lidu kázal a kázání skončil, přišel do sakristie

a žádného z těch velebných pánů neviděl přistroje-
ného mešním rouchem k oběti mše svaté, tu pravil,
aby kdo pozván, přistrojiti se nechal, že již čas jest.
Poněvadž ale každý z těch duchovních pánů pravil,
že již doma mši sv. sloužil, pravil Paroubek: „Co je
to za zmatek, to nemůže ani být, aby tolik lidu
odešlo beze mše svaté.“ Tu hnedle Paroubek, ač již
doma toho dne také mši sv. obětoval, přistrojiti se
nechal do mešního roucha a obětoval podruhé mši
sv. Však ale po skončení jejím místo co s ostatními
duchovními stolovati měl, nechal sobě zapřáhnouti
a jel do Prahy, aby se při velebné konzistoři ohlásil,
že přinucen byl jest po druhé mši sv. obětovati.
Toho dne měl zpátky z Prahy do Líbeznic velmi
pozdě večer přijeti.

AD

MUŽI, KTEŘÍ
VÝZNAMNĚ
PŘISPĚLI
K POZNÁNÍ
O SVĚTĚ
XXIII.

Naše současná technická civilizace je mimo jiné za-
ložena na využití parních strojů a turbín, výbušných
a tryskových motorů. Jsou to zařízení využívající roz-
pínavost a proudění plynů a jejich termodynamické
vlastnosti. Také fyzika plynů má své počátky v první
polovině 17. století.

V roce 1766 objevil Henry Cavendish vodík, v roce
1772 Daniel Rutherford dusík a konečně v roce
1774 švédský chemik Carl Wilhelm Scheele kyslík.
V té době už bylo známo chemické složení vzduchu
a vody.

Nejnadanější žák Galilea, Evangelista Torricelli
(1608–1647), došel k důležitým objevům v mate-
matice a fyzice. Narodil se ve Faenze v chudých po-
měrech a brzy v dětství ztratil otce. Vzdělání se mu
dostalo na jezuitských školách v Římě. Měl štěstí,
že jeho učitel matematiky Benedetto Castelli byl
Galileovým přívržencem, a když byl Galileo po pro-
cesu internován v Arcetrii, doporučil mu Torricelliho
jako pomocníka. Torricelli strávil u Galilea několik
měsíců před jeho smrtí a převzal po něm i funkci
dvorního matematika toskánského velkovévody.
Zanechal nám jen jedno dílo pod souhrnným ná-
zvem Opera geometrica (1644). Osud mu nedopřál
dlouhý život, ve věku 39 let podlehl epidemii tyfu.

Torriccelliho matematické práce se týkaly vý-
počtů objemů a povrchů rotačních těles, nacházení
tečen kuželoseček, určení polohy těžiště a obsahu

OBECNÍ KNIHOVNA

plochy ohraničené cykloidou, ale i vlastností neko-
nečných řad. V oblasti mechaniky Torricelli znovu
dokázal zákonitosti volného pádu objevené Gali-
leem a jako první matematicky zdůvodnil, že trajek-
torií šikmého vrhu je parabola. Sestavil také první
balistické tabulky, které ovšem ještě nebraly ohled
na odpor vzduchu.

Nejslavnějším Torricelliho výsledkem byl ale jeho
objev atmosférického tlaku. Torricelli napřed ověřo-
val Galileův poznatek o zvedání vody z hluboké
studně sacím čerpadlem a v roce 1643 navrhl mlad-
šímu kolegovi, Galileovu žáku Vivianimu, aby pro-
vedl pokus se sloupcem rtuti. Skleněná trubice, na
jednom konci zatavená, se ponoří do nádoby se
rtutí, až se celá naplní, a pak se postaví svisle dnem
vzhůru tak, aby otevřený konec byl ve rtuti stále po-
nořen. Sloupec rtuti udržován atmosférickým tla-
kem dosáhne výšky asi 70 centimetrů a nad ním

v trubici zůstane prázdný prostor, v němž není
„nic“.

Dnes nám takový pokus může připadat pri-
mitivní nebo samozřejmý, ale ve své době vzbudil
skutečnou senzaci. Badatelé v celé Evropě ho opa-
kovali a s úžasem pozorovali prázdný prostor,
o němž se po dva tisíce let věřilo, že nemůže exis-
tovat.

Torricelliho myšlenka, geniální ve své jednodu-
chosti, znamenala počátek vynálezu barometru
a rtuťového teploměru, barometrického měření
výšek, předpovídání počasí, a tedy i experimentální
meteorologie, nepřímo i využití atmosférického
tlaku ve vědě a v technice.

/zdroje internet, I. Štoll – Dějiny fyziky/
AD

Evangelista Torricelli                                                                                                                        foto Google
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ODVOZ STARÉHO NÁBYTKU 
NA SKLÁDKU!

Vyklízíme: sklepy, byty, pozůstalosti, zahrady atd.
Naložíme a odvezeme nepotřebné věci 

za rozumnou cenu.

STĚHOVÁNÍ
Tel.: 773 484 056
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K A L E N D Á Ř  A K C Í
2 0 2 4

 2. 11. Podzimní běh na Duhovce 
pro děti i dospělé

 9. 11. DISCO
– Sportovní hala Na Chrupavce

23. 11. Zahajovací ples 
– Sportovní hala Na Chrupavce

1. 12. Rozsvěcení Vánočního stromku,
vánoční trhy, koncert 
– v kostele sv. Martina

5. 12. Pekelná hasičárna 
– Hasičská zbrojnice

6. 12   Vánoční večerní běh a Andělská cesta
– ZŠ a ZUŠ Líbeznice

21. 12. Vánoční turnaj v kopané 
– Sportovní hala Na Chrupavce

24. 12. Setkání s punčem a rozdávání 
betlémského světla – Mírové náměstí

Obec 
Líbeznice

1. FC 
Líbeznice

Atletika
Líbeznice

Spolkové akce, ostatní
akce nebo akce 
pořádané z grantu 
pro kulturu a sport




